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مدیرعامل آبفای استان اصفهان
 در راستای ارتقای کیفیت و سلامت پساب تاکید کرد

جلوگیری از ورود فاضلاب های صنعتی
 به شبکه فاضلاب در سطح استان اصفهان

گروه شهرستانها: مدیرعامل آبفای استان اصفهان  در جلسه ای با حضور 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت به منظور ارتقای کیفیت  و ســامت پساب، 
خواستار جلوگیری از ورود فاضاب های صنعتی به شبکه های فاضاب در سطح 
استان شد. حسین اکبریان با بیان اینکه در حال حاضر 31 تصفیه خانه فاضاب 
در اســتان در مدار بهره برداری قرار دارد گفت: در 10 ســال گذشته بیشترین 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در آبفای استان اصفهان در بخش فاضاب صورت 

گرفته است و 73 درصد مردم از خدمات شبکه فاضاب بهره مند هستند.
وی افزود: تحت پوشــش قرار گرفتن مردم از خدمات شبکه فاضاب کاهش 
آلاینده های زیســت محیطی را به همراه دارد کــه این امر یکی از اهداف آبفای 

استان اصفهان در راستای رسیدن به توسعه پایدار است.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان به تجهیز و نوسازی تاسیسات فاضاب در 
راستای ارتقای کیفیت پساب خروجی اشاره کرد و اظهار داشت: هم اکنون یکی 
از چالش های اساســی در بخش فاضاب فرسودگی تاسیسات به ویژه تجهیزات 
بکار رفته در تصفیه خانه های فاضاب است که سعی شده با نوسازی تجهیزات و 
بکار گیری روش های نوین در فرایند تصفیه، کیفیت پساب خروجی ارتقا یابد و 

این مهم همچنان در دستور کار شرکت قرار دارد.
اکبریــان به ورود آبهای ســطحی در زمان بارندگی به شــبکه های فاضاب 
پرداخت و اعام کرد: به دلیل عدم وجود شبکه جمع آوری آب های سطحی در 
زمان بارندگی، متاســفانه آب حاصل از بارندگی ها وارد دریچه های فاضاب می 
شــود که این امر نه تنها موجب پس زدگی فاضاب به درون خانه ها می شــود 
بلکه به دلیل حجم ورودی فاضاب به تصفیه خانه ها کیفیت پســاب خروجی را 

نیز تحت شعاع قرار می دهد و خساراتی به تاسیسات فاضاب وارد می شود.
وی با اشــاره به روش های تصفیه در 31 تصفیه خانه فاضاب اعام کرد: در 
حــال حاضر فرایند تصفیه پســاب در 11 تصفیه خانه به روش لجن فعال ، 13 
تصفیه خانه بــه روش لاگون هوادهی و در 7 تصفیه خانه به روش برکه تثبیت 
انجام می شــود و در سال های اخیر سعی شــده با تجهیز و نوسازی تاسیسات، 
کیفیت پساب ارتقا یابد و کاشت درخت های صنوبر و گیاهان غیر مثمر درتصفیه 
خانه های فاضاب به منظور بهبود محیط زیســت در سطح استان اجرایی شده 

است.

مدیرکل راه و شهرسازی خوزستان تشریح کرد
آخرین وضعیت اجرای پروژه چهار خطه  

اهواز- مسجدسلیمان 
 گروه شهرســتانها: مدیرکل راه و شهرسازی خوزستان در خصوص پروژه 
چهارخطه اهواز – مسجدســلیمان عنوان کرد: طول کل این پروژه حدود 1۲0 
کیلومتر اســت که از اهواز تا ماثانی حدود 30 کیلومتر و به صورت ۶ خطه زیر 

بار ترافیکی است.
به گزارش روابط عمومی راه و شهرســازی خوزســتان، مسعود بیات منش 
ادامه داد: از ماثانی تا مسجدســلیمان که حدود ۹0 کیلومتر اســت اداره کل 
راه و شهرســازی در قالب ۶ قطعه به طول حــدود ۴0 کیلومتر در حال اجرای 
پروژه توســط پیمانکار است و اعتبارات این طرح نیز از محل اعتبارات ویژه ملی 
تامین شده است. بیات منش افزود: 3 قطعه 10 کیلومتری در این محور از پلیس 
راه ماثانی تا ســه راهی گاوســوار و یک قطعه ۴ کیلومتری از سه راهی گاسوار 
تا روســتای آبگاه، یک قطعه ۲ کیلومتری از دو راهی لالی تا مسجدســلیمان و 
همچنین کمربندی مسجدسلیمان به طول 13 کیلومتر است که ۸ کیلومتر آن 
دارای پیمانکار برای اجرای طرح است. مدیرکل راه و شهرسازی خوزستان عنوان 
کرد: مجموعــاً حدود ۵00 میلیارد تومان در این محور قرارداد پیمانکار داریم و 
این در حالی است که کل اعتبارات اباغی امسال حدود ۴3 میلیارد تومان است و 
کفاف اجرای چنین طرح هایی را نمی دهد و نیاز است نگاهی ویژه به این محورها 
داشته باشیم. بیات منش ادامه داد: در مصوبات سفر دور اول ریاست جمهور به 
خوزســتان، یک هزار میلیارد تومان اعتبار برای این محور به ســازمان برنامه و 
وزارت راه و شهرسازی اباغ شد اما تاکنون مبلغی به این محور از محل  مصوبات 

سفر ریاست جمهور تخصیص داده نشده است.

با اتمام اتصالات واحدهای ۵ و ۶ نیروگاه سدکارون۳ 
به شبکه سراسری بازگشت

گروه شهرستانها: مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید و بهره برداری سد و 
نیروگاه کارون3 ســازمان آب و برق خوزســتان از اتصــال واحدهای ۵ و ۶ این 
نیروگاه پس از بازرسی و تعمیرات سالیانه به شبکه سراسری برق کشور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان آب و برق خوزستان، سید حمید صالحی 
ضمن اعام این خبر گفت: به دلیل اهمیت نیروگاه کارون 3 در شبکه برق کشور، 
این عملیات بر اساس استانداردهای نیروگاه های برق آبی و با برنامه ریزی مناسب 
از مدار تولید خارج و بازرسی سالیانه آنها در بازه زمانی مشخص، انجام و مطابق 

دستورالعمل آن مجدداً به شبکه برق کشور متصل شد.
ســید حمید صالحی با بیان اینکــه عملیات فوق دربخش هــای  مکانیک، 
الکتریک،  ابزاردقیق و CM و کالیبراسیون  انجام پذیرفت تصریح کرد: مهمترین 
اقداماتی که در برنامه تعمیرات ســالیانه این واحدها انجام شد دربخش مکانیک 
، کلیه بازرســی های ســالیانه ژنراتور ، توربین ، گاورنر ، شیرپروانه ای، در بخش  
الکتریک، بازرســی از ژنراتور، سیســتم تحریک، ترانس هــای مصرف داخلی، 
ترانس های قدرت، تســت های الکتریکال ژنراتور، در بخش ابزاردقیق، بازرسی از 
تجهیزات ژنراتور، گاورنر، توربین، شیرپروانه ای، و در بخش CM، کالیبراسیون، 
بر اساس پایش وضعیت  در بخش های ارتعاشات و ترموگرافی بر روی تجهیزات، 
تعمیرات پیشــگیرانه انجام شد و در نهایت مطابق برنامه ریزی، اتصال واحدهای 

مذکور به شبکه سراسری انجام شد.

حجم آب ۱۹ سد خراسان رضوی 
کمتر از ۱۲۰ میلیون متر مکعب است

مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیســات آبی شرکت آب منطقه ای خراسان 
رضــوی گفت: در حال حاضر حجم آب موجود 1۹ ســد اســتان کمتر از 1۲0 
میلیون متر مکعب، یعنی کمتر از ۸ درصد ظرفیت ســدها بوده و ۹۲ درصد آن 

خالی است.
ادریس قائمی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص وضعیت سدهای استان اظهار 
کرد: کل گنجایش سدهای استان با احتساب سد دوستی که نیمی از حجم آب 

آن مربوط به ترکمنستان بوده، یک میلیارد و ۵7۲ میلیون متر مکعب است.
وی افــزود: در حال حاضر حجم آب موجود 1۹ ســد اســتان کمتر از 1۲0 
میلیون متر مکعب، یعنی کمتر از ۸ درصد ظرفیت ســدها بوده و ۹۲ درصد آن 
خالی اســت. این رقم در سال گذشــته 1۹ درصد بوده و طی سال جاری با 11 
درصد کاهش مواجه هستیم. قائمی ادامه داد: این موضوع نشان می دهد که آورد 
ســدهای استان در دوره متناظر سال جاری نســبت به سال گذشته با کاهش 
بســیار فاحش و شدید آب مواجه است که با توجه به شرایط اقلیمی و وضعیت 

بارندگی ها دور از انتظار نیست.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تأسیســات آبی شرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی بیان کرد: در حال حاضر سد دوستی کمتر از 70 میلیون متر مکعب، طرق 
3 میلیون، کارده ۲ میلیون و ارداک ۴ میلیون متر مکعب آب دارند که به ترتیب 
دوستی ۶ درصد، طرق 10 درصد، کارده ۸ درصد و ارداک 13 درصد پرآب است.
وی با بیان اینکه هیچ زمانی سدهای ما بدون ورودی نمی شوند، عنوان کرد: از 
ابتدای فروردین تاکنون ۲۵ میلیون متر مکعب آب وارد سدهای استان شده که 
از ابتدای ســال آبی یعنی از ابتدای مهر حدود ۶ میلیون بوده است. ۲۵ میلیون 
متر مکعب در طول ۹ ماه رقم نگران کننده ای است. در هیچ سالی با این کمبود 
و کاهش وضعیت آبی مواجه نبودیم. امیدواریم در ادامه بارندگی اتفاق بیفتد، در 

غیر این صورت قطعا مشکات جدی در تامین آب سدها خواهیم داشت.
قائمی گفت: ســدهایی که خشک شــدند حجم کوچکی هم داشتند که در 
سال های ترســالی و پرآبی نیز شــاهد کاهش آب در این سدها بودیم و امکان 
اینکه در چند مرحله پر و خالی شوند، زیاد است. ممکن است حجم سد فریمان 
و کمایســتان سبزوار کوچک باشد اما ماهیت ســد به گونه ای بوده که در زمان 
ترسالی چند بار پر و خالی می شدند، بنابراین در شرایط خشکسالی فعلی خشک 
شــدند اما باز هــم اماکن آبگیری مجدد وجود دارد، این ســدها از انتفاع خارج 
نمی شــوند و مستعد آبگیری هستند و اگر بارندگی اتفاق بیفتد آب وارد مخزن 

سد خواهد شد.

آتش ســوزی کارخانه هیدروکربن منطقه اخبار کوتاه
ویــژه اقتصــادی با تلخ و شــیرین فــراوان و 
ایثارگری آتش نشانان با مهار آتش در روز ۲1 

آذرماه ادامه داشت. 
به گزارش مهر، چند روزی است که منطقه 
ویژه اقتصادی بیرجند بــه یکی از کانون های 
اخبار نه تنها در خراســان جنوبی که در کشور 
مبدل شــده اســت و علت آن هم آتش سوزی 
در یکی از مخازن ۲۵0 تنُی مینی پالایشــگاه 
منطقه ویژه اقتصادی بیرجند در ساعت ۸:۴۵ 

دقیقه روز 1۹ آذر ماه است.
موضوعی که باعث شــد در همان ســاعات 
اولیه وقوع حادثه نیروهای امدادی وارد صحنه 
حادثه شوند و از طرف دیگر موضوع آنقدر مهم 
و حیاتــی بود که رییس دفتر رییس جمهور و 
وزیر کشور دیروز در تماس های تلفنی جداگانه 
با اســتاندار خراســان جنوبی آخرین وضعیت 
حادثه آتش ســوزی در این پالایشگاه کوچک 

مقیاس را جویا شدند.
موضوع مهم و حیاتی این است که نوع آتش، 
محتویات مخازن و انفجارهایی که هرازگاه رخ 
می داد، امکان ورود آتش نشانان به منطقه را به 
صفر رســانده بود و دستور ویژه ستاد مدیریت 
بحران استان هم کنترل شرایط از راه دور بود.

در همــان ســاعات اولیه حادثــه فرماندار 
بیرجند از استقرار ۵ تیم آتش نشانی برای مهار 
آتش در منطقه ویژه اقتصادی بیرجند خبر داد 
که مشــاهدات میدانی خبرنگاران نیز بر تاش 

بی وقفه و ایثارگرانه آتش نشانان خبر داد.
نبود خسارت جانی 

نکته شیرین یک حادثه تلخ
نکته قابل توجه و شیرین در این حادثه تلخ 
این بود که در ظهــر روز 1۹ آذر ماه مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری خراسان جنوبی در 
گفــت و گو با خبرنگار مهــر بیان کرد که این 
حادثه خســارت جانی نداشته است که لطف 

خداوندی بر مردم این دیار بود.
در ساعت 1۴ همان روز خبرگزاری ها خبر از 
منفجر شدن 1۵ مخزن میعانات در این حادثه 
دادند و علی رغم اخبار اولیه مبنی بر مهار آتش 
ســاعاتی بعد دوباره صحبت از شعله ور شدن 

آتش به میان آمد.
ادامه یافتن حادثه موجب شــد که ســتاد 
مدیریت بحران کشــور در روز یکشــنبه ۲0 
آذرماه با حضور وزیر کشــور در محل منطقه 
ویژه اقتصادی بیرجند برگزار شــود و شخص 
احمد وحیدی وزیر کشور از محل حادثه بازدید 
کرد که با سوال و جواب های مکرر وزیر کشور 

از اقدامات دستگاه های اجرایی، سازمان منطقه 
ویژه اقتصادی و سرمایه گذار ادامه یافت.

همفکــری و هــم افزایی قابل تحســین 
دســتگاه ها ۴ ســاعت و نیم بحث و مذاکره با 
احتساب یک ربع وقتی که به وقت اذان جلسه 

تعطیل شد، به نقطه آخر رسید.
علیرضا عبــاس زاده معاون هماهنگی امور 
عمرانی استاندار خراســان جنوبی ساعت 1۸ 
روز ۲0 آذر در جمــع خبرنــگاران تأکید کرد 
که معاون استاندار خراسان جنوبی تأکید کرد: 
فقدان خســارت جانی و جلوگیری از سرایت 
آتش، دو کار مهم در حادثه آتش ســوزی در 

منطقه ویژه اقتصادی بیرجند بوده است.

احمد وحیدی وزیر کشــور نیز بعد از پایان 
جلسه و در حاشــیه آن بیان کرد که میعانات 
گازی در محل این پالایشگاه کوچک در منطقه 
ویژه اقتصادی که دچار حریق شده، تبدیل به 

هیدروکربن و صادر می شد.
وی با اشــاره به گــزارش اقدامــات انجام 
شده توسط مسؤولان اســتانی و آتش نشانی 
برای اطفــای حریق، گفت: هنــوز مقداری از 
آتش سوزی وجود دارد که در حال تاش برای 

اطفای آن هستند.
به گفته وی؛ فوم موجود در منطقه کفایت 
نکرده لذا مقداری فوم سنگین دیگر وارد استان 

می شود تا به کمک آن، آتش خاموش شود.

وزیر کشور بیان کرد: ارزیابی حادثه و علت 
دقیق آتش ســوزی مینی پالایشگاه در منطقه 
ویژه اقتصادی بیرجند نیاز به بررســی بیشتر 

دارد که در وقت خود رسیدگی می شود.
علی آخونــدی مدیرکل مدیریــت بحران 
استانداری خراســان جنوبی با اشاره به اینکه 
آتش ســوزی به وقوع پیوسته در منطقه یک 
حادثه خاص بود، یادآور شــد: روز ۲0 آذرماه 
با حضور وزیر کشور و رییس سازمان مدیریت 
بحران کشور بازدیدی از منطقه صورت گرفت 
و برنامه عملیات با پیشنهاد آتش نشانی برنامه 
ریزی گردید که قرار شد حرکت چند جانبه از 

چند جبهه برای مهار آتش انجام شود.

آخوندی بیان داشــت: بــا اقدامات صورت 
گرفته نزدیک ساعت 10 شب آتش خاموش و 
خنک سازی نیز انجام شد اما متأسفانه به دلیل 
ماهیت این مواد یک ســاعت بعد با جرقه ها و 
حرارتی که داخل مخازن بود دوباره با شــدت 

بیشتری شعله ور شد.
آذرمــاه   ۲1 دقیقــه   30 و   10 ســاعت 
خوشبختانه خبری به نقل از مدیرکل مدیریت 
بحران اســتانداری خراسان جنوبی منتشر شد 
مبنی بر اینکه حریق در منطقه ویژه اقتصادی 
به طور کامل خاموش شده است تا یک بحران 
در عین حفظ جان انســان ها با خسارت مالی 

شدید یک سرمایه گذار به پایان برسد.

سرنوشــت غم انگیز تالاب مهارلو از آنجایی شــروع شــد که پساب صنایع و 
فاضاب شهری بدون هیچ مانعی تا می توانست گلوگاه این جاذبه صورتی رنگ در 
استان فارس را پر کرد و حالا خبر از آلودگی صددرصدی نمک های استخراجی از 

این دریاچه شور به گوش می رسد.
به گزارش ایلنا، تالابی که بر اثر بی مبالاتی  های صنایع و در سایه بی توجهی 
متولیان به محلی برای تجمع فاضاب؛ ضایعات و پساب های غیربهداشتی تبدیل 
شده است. گرچه آمار و اسنادی برای پی بردن به مصرف خانوارها از نمک تولیدی 
این دریاچه در دسترس نیست اما مصرف نمک تولیدی این دریاچه دور از ذهن 
نیســت، البته رئیس دانشگاه علوم پزشکی فارس مدعی است که اجازه ندادیم و 

نمی دهیم که نمکی از این دریاچه استخراج شود.
تحقیقات حاصله در این گزارش نشــان می دهد که عوامل موثر بر تشــدید 
بیماری این تالاب و افزایش آلایندگی آن کم نیست و به نظر می رسد که موضوع 
حائز اهمیت بی اهمیتی نســبت به تعارض ها و چالش های پیش روی این تالاب 

صورتی است که یکی از جاذبه های گردشگری استان فارس به شمار می رود.
نتایــج پیگیری های خبرنگار ایلنا حاکی از این اســت که یکی از عوامل مهم 
آلودگی دریاچه مهارلو در حقیقت ورود فاصاب شــهری به این تالاب از سمت 
رودخانه خشــک است که در فصول بارندگی، تمام آلودگی ها را با جریان آبی به 

این تالاب سرازیر و از سوی دیگر فاضاب های آلوده شهرک صنعتی از مسیر پل 
فسا در تمام فصول ســال در این دریاچه جریان دارد. هر چند سیستم فاضاب 
شهری شیراز در بخش هایی از این تالاب راه اندازی شده و به سمت تصفیه خانه 
شــیراز قبل از مهارلو هدایت می شود اما حجم پساب خام بیشتر از ظرفیت این 
تصفیه خانه بوده و نیاز به ایجاد تاسیســات متناســب با حجم فاضاب است که 
شوربختانه تصمیم در خوری اتخاذ نشده و عمده فاضاب به انضمام پساب آلوده 
تصفیه خانه فعال موجود از سمت مزارع کشاورزی گِردخون و رودخانه خشک به 

تالاب مهارلو وارد می شود. 
فاضاب سمت پل فسا نه تنها در مسیر ورودی شرقی شیراز بوی نامتبوع آزار 
دهنده خصوصاً در فصول گرم ســال منتشر می کند، بلکه باعث تشدید بیماری 
ناشی از گزش حشرات از بستر آب آلوده می شود و می تواند برای سامت جامعه  

انسانی ساکن در این قسمت و کسبه تهدید جدی محسوب شود.
این را هــم باید اضافه کرد که از دیگر عوامل آلودگــی دریاچه مهارلو وجود 
حوضچه های تبخیر نمک طی ســالها فعالیت است که در تشدید خشکی تالاب 
نقش مســتقیم داشــته و با توجه به اینکه استحصال نمک بصورت سُنتی انجام 
می شود حجم قابل توجهی از آب لازم است تا تبخیر شود و نمک قابلیت برداشت 
داشته باشد، آن هم در شــرایطی که آلاینده های آبی این تالاب فراتر از تصور و 

استاندارها است. 
هر چند ادعا می شود مصرف نمک این دریاچه در بخش صنعت بوده اما لازم 
است تا نظارت ها و ردیابی مسیر مصرف نمک بیشتر شود تا مبادا به سفره مردم 

راه پیدا کند.
در همین راســتا دبیر انجمن زیســتی ایران زیبا در گفت و گو با ایلنا اظهار 
می کند: تالاب مهارلو به دلیل پیوسته نبودن تغذیه آبی و نیز تبخیر شدید ناشی 
 Ephemeral saline( از عمق کم و ســطح وسیع، یک دریاچۀ شــور موقت
lake( به شــمار می آید که به عنوان پســت ترین بخش حوضه آبریز مهارلو در 

پایین دســت شهر شیراز واقع شده است و در نتیجه آب همه مسیل ها و زهکش 
 ها وارد آن می  شود. محمد جواد نعمت الهی می افزاید: مسیل  ها و زهکش  هایی 
که وارد تالاب می شوند، در طی مسیر خود انواعی از فاضاب های خانگی، تجاری، 
صنعتی، بیمارستانی، کشاورزی و غیره را دریافت می کنند که همین مسائل باعث 
شده است تا حوضۀ مهم دریافت  کنندۀ فاضاب های مختلف، در معرض آلودگی 

قرار گرفته که حاوی انواعی از آلاینده های شهری، صنعتی، و کشاورزی است.
وی عنوان می کند: در مطالعات انجام شــده توسط پژوهشگران مشخص شده 
که آب تالاب مهارلو به غلظت بیش از حد مجاز کادمیم، مس، آهن، کبالت، سرب، 
کرم، نیکل، منگنز، آلومینیم، و نقره آلوده اســت و نمونه های گیاهی نیز غلظت 

بالایی از عناصر کادمیم، جیوه، مس، آهن، نیکل، و منگنز را نشان می دهند.
این دکترای حوزه بیابان زدایی استان فارس تاکید می کند: نمک دریاچه مهارلو 
به عناصر کادمیم، ســرب، کبالت، و آرسنیک آلوده است و در نتیجه استفاده از 

نمک تالاب در مصارف غذایی به هیچ عنوان توصیه نمی شود.
نعمتی الهی می گوید: دریاچه مهارلو اصولاً جزء اکوتوریسم محسوب می شود  
که به سبب تکثیر و رشد نوعی جلبک قرمز به  نام »کشند قرمز« تمام آب آن به 
رنگ قرمز متمایل و همین جلبک نمی گذارد تا هیچ موجود زنده ای بجز یک نوع 

آرتیما در آن زنده بماند.
دبیر انجمن زیســت محیطی ایران زیبا ضمن انتقاد از بی توجهی متولیان به 
این جاذبه گردشــگری و زیست محیطی ابراز می کند: متاسفانه سازمان حفاظت 
محیط زیست نقش نظارتی خود بر روی عملکرد سایر دستگاه ها در حوضه تالاب 
مهارلو را ایفاد نکرده و هیچ طرح و برنامه ای برای جلوگیری از ورود پســاب به 

تالاب ندارد.
وی ادامه می دهد: توسعه شبکه فاضاب شهر شیراز و تصفیه پساب های شهری 
و تحویل خروجی آن به بخش صنعت یکی از راهکارهای اســت که باعث حفظ 

محیط زیست و توسعه گردشگری در حوضه تالاب مهارلو می شود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان البرز گفت: 
نــرخ بیکاری البــرز در حال حاضر 7.۴ درصد اســت که 
امیدواریــم با تاش دولت و بخــش خصوصی کاهش پیدا 

کند.
به گزارش ایســنا؛ عبدالله دارایی با اشاره به اینکه تعهد 
البرز برای اشتغالزایی تا پایان سال ۴۹ هزار نفر است؛ اظهار 
کرد: از ابتدای سال تاکنون ۴۴ هزار اشتغال در استان ایجاد 
شــده که امیدواریم تا پایان سال تمام تعهد استان محقق 

شود.
وی با اشاره به نحوه راستی آزمایی اشتغال ایجاد شده، 

ادامه داد: اشــتغالی که در سامانه رصد به ثبت می رسد؛ در 
سه مرحله پایش می شود تا آمار نهایی واقعی باشد.

وی توضیح داد: در فرایند رصد همه موارد اشــتغال از 
جمله تحت پوشش بیمه قرار گرفتن و ... بررسی می شود تا 

جایی برای آمارسازی برخی کارفرمایان باقی نماند.
این مســئول تاکید کرد: بدون شــک اگر این درصدها 
انجام نمی شــد؛ آمار اشــتغال ایجاد شــده به دوبرابر آمار 
فعلی می رسد که قاعدتا واقعی نبود. وی در بخش دیگری 
از صحبت های خود به نرخ بیکاری اســتان اشــاره کرد و 
افــزود: نرخ بیکاری البرز در حال حاضر 7.۴ درصد اســت 

که امیدواریم با تاش دولت و بخش خصوصی کاهش پیدا 
کنــد. دارایی همچنین به آمار مجوزهای اشــتغال خانگی 
صادر شــده در البرز هم اشاره کرد و توضیح داد: از ابتدای 
سال تاکنون شش هزار مجوز اشتغال خانگی در البرز صادر 

شده است که تا پایان سال بیشتر می شود.
مدیــر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعــی البرز بیان کرد: 
در بخش تسهیات تبصره 1۶ که تسهیات قرض الحسنه 
اشتغال بوده سال گذشته شــش هزار و۵70 میلیارد ریال 
پرداختی داشــتیم که به بخش اشتغال استان کمک شده 
است. مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی البرز اظهار کرد: 

در سفر رییس جمهور به البرز در میز خدمت اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی طی سه روز در البرز ۴00 نفر مراجعه 

کردند و 70 درصد مراجعات اشتغال بود.
این مسئول همچنین به وضعیت تعاونی های استان هم 
اشــاره کرد و افزود: اکنون حدود چهــار هزار تعاونی ثبت 
شده در بخش های مختلف البرز وجود دارد که از این تعداد 
یک هزار و1۴۲ تعاونی آنها با اشتغالزایی 13 هزار نفر فعال 

هستند.
وی بیان کرد: طرح ساماندهی تعاونی های البرز در دست 

اقدام است و تعاونی های غیر فعال منحل خواهند شد.

فاضلاب شهری بلای جان تالاب مهارلو

مدیرکل کار البرز:

نرخ بیکاری در البرز به 7/4 درصد رسیده است

آتش خاموش شد

پایان یک بحران در منطقه ویژه اقتصادی بیرجند

رئیس گروه گیاهی سازمان حفاظت محیط زیست 
با تاکید بر تاثیرات منفی تغییر اقلیم بر گیاهان اظهار 
کرد: طی چند سال اخیر به دلیل خشکسالی متمادی، 
تغییرات اقلیمی و برداشت بی رویه از بلوط های زاگرس 

از میزان آن ها بسیار کاسته شده است.
به گزارش ایســنا، ایران کشــوری است که از تنوع 
گیاهی و گونه ای بســیار متنوع و غنی برخوردار است 
اما از جهتی نیز به دلیل اینکه کشــورمان در سال های 
اخیر درگیر خشکســالی، کم آبی و گرمایش و تغییرات 
اقلیمی است، بســیاری از گونه های گیاهی در معرض 
خطــر انقراض قرار گرفته اند همچنیــن با بهره برداری 
بی رویــه انســان از این گونه ها جمعیت آن ها بســیار 
محدود شده است که از جمله آن ها می توان به درختان 
بلوط ناحیه رویشی زاگرس اشاره کرد که درگیر طغیان 
آفات و خشکسالی هستند و به گفته رئیس گروه گیاهی 
سازمان حفاظت محیط زیســت برای حفاظت از این 
گونه ها باید مسئله تاثیرات تغییر اقلیم را جدی بگیریم.
مریــم مغانلو در گفت و گو با ایســنا درباره عوامل 
تهدید گونه های گیاهی در کشورمان اظهار کرد: یکی 
از عوامــل تهدیــد گونه ها تغییرات اقلیمی اســت که 

می توان از یکی از نشــانه های آن به خشکسالی اشاره 
کرد که تداوم چندساله آن تاثیرات منفی بر گونه های 
ما گذاشته است و یکی از تاثیرات آن بر درختان بلوط 
ناحیه زاگرســی است. جمعیت این درختان چند سال 
اســت به دلیل طغیان آفات، خشکســالی متمادی و 
برداشت مردم بومی برای تامین سوخت بسیار کاسته 

شده است و در معرض تهدید قرار گرفته اند.
وی افزود: تغییرات اقلیمی فصل رویشــی و زایشی 
گیاهان را نیز تغییر داده است، به گونه ای که به طور مثال  
در تهران گیاهانی را می بینیم که در فصل پاییز ســبز 
هســتند و این مسئله کاما ناشی از تغییرات اقلیمی و 
گرمایش زمین است. در این شرایط انتظار ما از طبیعت 
برآورده نمی شــود و یــا گیاهان دچــار پاییز زودرس 
می شــوند و یا هنوز در فصل پاییز هم ســبز هستند و 
فصل رویشی آن ها تغییر یافته است. رئیس گروه گیاهی 
ســازمان حفاظت محیط زیست با تاکید براینکه عاوه 
بر جنگل های بلوط گونه هــای دیگری نیز در معرض 
خطر قرار دارند، گفت: ما در کشورمان گونه های بسیار 
زیادی داریم که یا به دلیل تغییرات اقلیمی و یا به دلیل 

برداشت بی رویه وضعیت نامناسبی دارند. 

مدیرکل دفتر امور مراتع ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور گفت: ســالانه ۲ میلیارد تن خاک 

کشور فرسایش می یابد.
ترحم بهــزاد ۲1 آذر در مراســم اختتامیه اولین 
کنفرانــس بین المللی کوهســتان پایدار و ســومین 
کنفرانس ملی مدیریت سبز پسماند در دانشگاه محقق 
اردبیلی با اشاره به حساسیت های اقلیمی و شکنندگی 
زیست بوم های کشور، گفت: طی ۵0 سال اخیر شاهد 
کاهش بارش، افزایــش تبخیر و تعرق بالقوه، افزایش 

دما و کاهش موجودی آب بودیم.
وی با اشاره به وضعیت فرسایش خاک، اضافه کرد: 
بر اســاس برآوردهای کارشناسی و ارقام اعام شده از 
ســوی پژوهشکده حفاظت خاک و آبخیزداری سالانه 
۲ میلیارد تن خاک کشــور فرسایش می یابد، بدین 
معنی که ســالانه 1۵.۴ تن در هکتــار از خاک های 

کشور فرسایش می یابد.
مدیرکل دفتر امور مراتع ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشــور ادامه داد: همچنین بر اساس آمار 
ارائه شده از ســوی امور بررســی های برنامه عمران 
سازمان ملل هزینه فرسایش خاک در ایران 1۴ درصد 

درآمد ناخالص ملی برآورد شده است.
وی با بیان اینکه ۲۸ درصد سطح کشور در معرض 
ســیل های شدید و طبقاتی قرار دارد، تصریح کرد: به 
طور کلی مناطق کوهســتانی مستقیما با ارتفاعات و 

ناهمواری های زمین و رشته کوه ها در ارتباط است.
مدیــرکل دفتر امور مراتع ســازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور بــا بیان اینکه حضــور توامان 
ویژگی های هندسی، تفاوت تابش دریافتی و تغییرات 
دمایی با افزایش ارتفاع عوامل موثر بر تنوع محیط های 
کوهستانی و دگرگونی در شــرایط جوی می باشند، 
ادامــه داد: حفاظــت، احیا و مدیریــت بهینه محیط 
طبیعی کوهســتان به عنوان اقدامــی موثر در تامین 
منابــع آبی و بهبود پوشــش گیاهی پایین دســت و 

ارتقای وضعیت اقتصاد آبخیزنشینان خواهد داشت.
وی بــا اشــاره بــه محدودیت های اکوسیســتم 
کوهســتان، خاطرنشــان کــرد: محدودیــت خاک، 
محدودیت فصل رویش، ضرورت حفظ، احیا و اصاح 
پوشش گیاهی، صعب العبور بودن و تغییرات اقلیمی 
منجر بــه پدیده های حاد آب و هوایــی از جمله این 

محدودیت ها هستند.

رئیس گروه گیاهی سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد

کاهش بلوط های زاگرس به دلیل خشکسالی
مدیرکل دفتر امور مراتع سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور:

سالانه ۲ میلیارد تن خاک کشور فرسایش می یابد


